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Sessió tradicional del dia 14 de març de 1994

El dia 14 de març de 1994, dilluns, es reuneix a la Casa
de la Vall el M.I. Consell General, en Sessió tradicional
convocada d’acord amb allò que estableix el Regla-
ment de l’Assemblea, i amb l’ordre del dia següent:

Punt únic: Informe de la Comissió Permanent
sobre els afers tractats abans de l’inici del primer
període de sessions de l’any 1994.

Un cop oberta la sessió, sota la presidència dels MM.II.
Srs. Josep Dallerès Codina i Miquel Aleix Areny, Síndic
i Subsíndic Generals, respectivament, s’ha procedit a
comprovar la presència dels membres, que ha quedat
registrada d’acord amb la relació següent:

- M.I. Sr. Josep Areny Fité.

- M.I. Sr. Modest Baró Moles.

- M.I. Sr. Ladislau Baró Solà.

- M.I. Sr. Jaume Bartumeu Cassany.

- M.I. Sr. Enric Casadevall Medrano.

- M.I. Sr. Antoni Cerqueda Gispert.

- M.I. Sr. Francesc Cerqueda Pascuet.

- M.I. Sr. Jordi Cinca Mateos.

- M.I. Sr. Simó Duró Coma.

- M.I. Sra. Maria Rosa Ferrer Obiols, Secretària de la
Sindicatura.

- M.I. Sr. Marc Forné Molné.

- M.I. Sr. Josep Garrallà Rossell.

- M.I. Sr. Antoni Martí Petit.

- M.I. Sr. Manuel Mas Ribó.

- M.I. Sr. Vicenç Mateu Zamora.

- M.I. Sr. Pere Moles Aristot.

- M.I. Sr. Francesc Xavier Mora Baron.

- M.I. Sr. Josep Angel Mortés Pons.

- M.I. Sr. Jaume Riba Sabaté.

- M.I. Sr. Josep Anton Ribes Roca.

- M.I. Sr. Francesc Rodríguez Rossa.

- M.I. Sr. Gilbert Saboya Sunyé.

- M.I. Sr. Estanislau Sangrà Cardona, Secretari de la
Sindicatura.

- M.I. Sr. Jordi Torres Alís.

- M.I. Sr. Joan Travesset Grau.

- M.I. Sr. Vicenç Alay Ferrer.

Es també present el M.I. Sr. Oscar Ribas Reig, Cap de
Govern, acompanyat dels MM.II. Srs. Gabriel Dallerès
Codina, Rosa Ma. Mandicó Alcobé, Josep Casal Casal,
Jordi Mas Torres, Daniel Bastida Obiols, Jaume Serra
Serra, Marc Vila Amigó i Ramon Serra Farrero, Minis-
tres.

Assisteix també a la sessió el Sr. Carles Santacreu Coma,
Secretari General del Consell General.

Després de comprovar els membres assistents a la
reunió el M.I. Sr. Síndic General declara oberta la
sessió. Són dos quarts de dotze del matí.

El M.I. Sr. Síndic General:

“Abans de passar a l’ordre del dia procedirem a la presa
de jurament o promesa d’acatament a la Constitució
per part del nou Conseller, Francesc Rodríguez Rossa
que s’ha incorporat avui a la Sala del Consell.

Demanaria al Sr. Francesc Rodríguez que es presentés.

Vós, Sr. Francesc Rodríguez Rossa, que heu estat elegit
Conseller General, jureu o prometeu acatar la Consti-
tució?.”
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El M.I. Sr. Francesc Rodríguez Rossa:

“Ho prometo.”

El M.I. Sr. Síndic General:

“Si així ho feu bon andorrà sereu.

En el moment d’obrir aquest primer període de ses-
sions, el primer d’aquesta nova etapa d’Andorra, és un
honor poder donar, en nom del Consell General, la
benvinguda al Principat a les delegacions que, des dels
Parlaments dels països veïns, ens han volgut acompa-
nyar en aquesta commemoració del primer aniversari
de l’aprovació pel poble andorrà de la nostra Constitu-
ció escrita.

Sigueu benvinguts a casa nostra, Srs. José Vicente
Bevià Pastor, Claro José Fernández Carnicero, Gonzalo
Ortíz,

Sigueu benvinguts a casa nostra, Srs. Gilles de Robien,
Michel Inchauspé -que no ha pogut desplaçar-se-,
Jean-Louis Idiart i Simon Corley.

Acte seguit passarem a llegir dues notes que ens han
fet a mans les dues representacions.”

La M.I. Sra. Maria Rosa Ferrer:

“Sí, Sr. Síndic.

Les llegeixo per ordre d’arribada:

“Excmo. Sr.:

Al cumplirse el I Aniversario de la aprobación por
referéndum popular de la Constitución del Principado
de Andorra, cúmpleme expresar a V.E., y por su me-
diación al Consell General, la más cordial felicitación.

El Pueblo Andorrano ha culminado con éxito, al dotar-
se de su Norma Fundamental, un largo camino en el
ejercicio de su soberanía y en defensa de sus libertades
y de sus propias Instituciones.

El Congreso de los Diputados de España, que con el
Senado forma las Cortes Generales, representación
genuina del Pueblo Español, se siente vivamente soli-
dario con el Consell General d’Andorra en esta hora
jubilosa de afirmación democrática.

Con este sentimiento y dentro del espíritu tradicional
de colaboración y buena vecindad entre nuestros dos
Pueblos, tengo el honor, señor Síndico General, de
manifestarle los mejores deseos de progreso y prospe-
ridad para el Pueblo Andorrano.

Palacio del Congreso de los Diputados, a 12 de marzo
de 1994.

José V. Beviá Pastor, Presidente en funciones.”

“Message de Monsieur Philippe Séguin, Président de
l’Assemblée Nationale, à l’occasion du premier anni-
versaire de la Constitution d’Andorre du 14 mars 1993.

Messieurs les Représentants des Co-princes, Monsieur
le Chef de gouvernement, Monsieur le Syndic général,
Madame et Messieurs les membres du Conseil Général,
Mesdames, Messieurs,

Permettez-moi tout d’abord, par l’entremise de Mon-
sieur Gilles de Robien, Premier Vice-Président de l’As-
semblée Nationale, de vous faire part de mes regrets
de n’avoir pu assister à cette journée historique, qui
marque le premier anniversaire de la Constitution du
14 mars 1993.

La visite à Paris de Monsieur Lazovic, Président du
Parlement de la République de Bosnie, ne m’a pas
permis de répondre, ainsi que je l’aurais vivement
souhaité, à l’aimable invitation qui m’avait été lancée
par Monsieur Dalleres Codina. Je ne doute pas que
vous saurez comprendre les raisons de mon absence,
tant il est vrai que la situation de la Bosnie met direc-
tement en cause les valeurs sur lesquelles reposent la
nouvelle Constitution d’Andorre comme les institu-
tions de la Vème République.

Le général de Gaulle, en 1964, a rappelé qu’“une
constitution, c’est un esprit, des institutions, une prati-
que”. L’esprit du nouveau contrat politique et social qui
lie les Andorrans traduit sans ambiguïté la volonté de
votre peuple de prendre en main son destin et son
histoire, comme l’a souligné le référendum dont nous
célébrons l’anniversaire. Tous les Européens se félici-
tent de voir ainsi Andorre s’inscrire dans le patrimoine
commun des nations libres.

Il n’est pas en effet de souveraineté véritable sans une
représentation nationale puissante et sans un Etat de
droit. Le choix d’un régime parlementaire, qui donne
au Conseil général de la Principauté d’importants pou-
voirs en matière de vote des lois et du budget mais
aussi de contrôle du gouvernement et d’animation du
débat public, constitue de ce point de vue un gage de
démocratie, en même temps que le socle de votre vie
publique.

Mais il n’est pas, dans la pratique d’une Constitution,
de plus haute exigence et de plus solide appui que la
vertu des citoyens. Périclès rappelait à juste titre aux
Athéniens que “ce sont les hommes et non les pierres
que constituent le meilleur rempart des cités”. Nul
doute que ce soit dans la fermeté d’âme et l’attache-
ment des Andorrans à leur liberté qu’il faille chercher
à la fois le sens et la garantie ultimes de la Constitution
du 14 mars 1993.”
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El M.I. Sr. Síndic General:

“Moltes gràcies. Crec que es mereix un aplaudiment
per part nostra.

“Un any, un any des d’aquell proper i llunyà ja 14 de
març de 1993 que clou una època i que en comença
una de nova.

Efectivament, clou una època: la que s’inicia el dia 29
de maig de 1992, quan el consell General es constitueix
en Consell Constituent, però també la que comença el
dia 20 de març de 1991, quan el Consell General
defineix els continguts essencials que han de vertebrar
el text constitucional; o encara la que s’entaula el 18 de
juny de 1990 quan aquesta mateixa Assemblea deci-
deix sol.licitar l’obertura de negociacions als Coprín-
ceps dins del marc d’una Comissió Tripartita, o la que
s’enceta amb el decret de 15 de gener de 1981 amb la
creació del Consell Executiu.

També la que s’albira l’any 1978, en aprovar, el Consell
General, de forma unànime, la Memòria de la Reforma
de les Institucions Andorranes; o encara aquella que
debuta quan s’endega el procés per al vot als 21 anys
o per a l’obtenció del dret de vot de la dona; o, abans
encara, quan els andorrans reclamen la instauració del
sufragi universal; o, encara, continuant retrocedint així,
fil per randa en el temps, aquella que comença a la
signatura dels Pareatges, on vull veure traspuar les
primeres inquietuds dels andorrans, quan en llegir: “els
dits senyors tinguin l’host i cavalcada dels homes d’An-
dorra”, el text continua afegint “sense, però, que pugui
servir-se’n l’un contra l’altre”.

Com si d’una llavor que germina es tractés, llavor que,
temps ha, es posà en terra en el moment que s’iniciava
el procés evolutiu que, al llarg dels segles, ha arribat a
constituir els estats moderns, la Constitució clou tot un
temps intern de gestació.

Amb la Constitució s’accedeix a una nova condició, a
la majoria d’edat podríem dir.

Ara cal atendre els elements i aspiracions tant interns
com externs; cal que nova sàvia ens enforteixi i ens
consolidi per dins si volem que Andorra pugui ocupar
la seva petita però justa plaça a fora, dins del concert
de les nacions on, no n’hem dubtat mai, té el seu lloc.

És el nou recorregut engatjat des del 14 de març passat
cap aquí, el que ens pertoca de continuar.

Amb l’aprovació de les lleis qualificades del Tribunal
Constitucional, de la Justícia, del Règim electoral i del
Referèndum, d’Educació, de la Nacionalitat, de Trans-
ferències als Comuns, amb l’aprovació del nou Regla-
ment del Consell General, s’han anat posant bases per
assegurar el funcionament de les institucions internes.

La tasca, però, no està esgotada i ens cal perseverar en
la via iniciada.

En el camp internacional, l’admissió d’Andorra a les
Nacions Unides ha iniciat un procés que, juntament
amb el Tractat de bon veïnatge, amistat i cooperació
entre el Regne d’Espanya, la República Francesa i el
Principat d’Andorra, en última fase de ratificació per
part espanyola, iniciats els tràmits per part francesa,
ratificat ja per part andorrana, ha marcat les primeres
pautes d’una obertura política al món exterior que
voldríem veure molt aviat consolidada per l’admissió
d’Andorra al Consell d’Europa.

Tampoc en aquest camp, però, la tasca està exhaurida
i cal persistir avançant.

La fragmentada composició del Consell General ha fet
córrer molta tinta abans que aquesta Cambra iniciés la
seva tasca.

Lamento que gran part dels comentaris fets hagin estat
negatius.

És cert que l’absència de majoria absoluta és un han-
dicap a l’hora de governar, pot ser, ha de ser, també,
però, una incitació al diàleg, a la tolerància, a la trans-
acció en el moment de consolidar l’edifici legislatiu,
així ho espero, tal com ho recalcava ja en el moment
de passar a presidir aquesta Cambra.

Amb la il.lusió que és per tots i cadascun de nosaltres
poder treballar per l’Andorra del demà, expresso el
desig de la Sindicatura, el del Subsíndic, el meu propi
i, n’estic segur, és el de tota la Cambra, que aquest nou
any que comença sigui una petja més, decisiva, en la
consolidació del nou ordre constitucional i el benestar
social de la nostra gent.

Bona feina.”

Passaríem a l’ordre del dia; demanaria a la Sra. Ferrer,
si us plau, que llegeixi l’ordre del dia.”

La M.I. Sra. Maria Rosa Ferrer:

“Sí, Sr. Síndic.

L’ordre del dia és el següent:

Punt únic: Informe de la Comissió Permanent
sobre els afers tractats abans de l’inici del primer
període de sessions de l’any 1994.

El M.I. Sr. Síndic General:

“La Comissió Permanent, en les reunions mantingudes
els dies 1 i 21 de febrer de 1994, ha tractat els afers
següents:
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Primer punt, referent a la Llei Qualificada de la Nacio-
nalitat: el Síndic General va informar sobre la tramesa
d’un escrit d’al.legacions al Tribunal Constitucional,
com a resposta a la demanda presentada pel M.I. Sr.
Cap de Govern en relació a la Llei Qualificada de la
Nacionalitat.

Igualment va informar de l’escrit de conclusions que
es va trametre després de les al.legacions.

Referent al segon punt, que correspon a la Caixa An-
dorrana de Seguretat Social, donant curs a la proposta
del Consell d’Administració de la CASS, la Comissió va
ratificar per majoria el nomenament del Sr. Antoni
Armengol Aleix com a Director d’aquesta entitat.

El tercer punt, que fa referència a l’ORTA, la Comissió
va examinar la carta de la Junta de Govern de l’ORTA
informant sobre l’acabament del seu mandat i dema-
nant ésser rellevats dels càrrecs que ocupen.

Es va trametre còpia de la carta als Presidents i és un
tema que s’haurà de tractar en una de les properes
sessions.

Referent al Tribunal Constitucional, la Comissió va
acceptar la seva proposta de nomenar la Sra. Meritxell
Tomàs Baldrich com a Oficial-lletrat del Tribunal Cons-
titucional i va acordar adreçar una carta al Sr. Cap de
Govern, comunicant-li aquest acord i demanant-li que
prengués les disposicions oportunes perquè aquesta
persona, juntament amb el Sr. Isidre Bartumeu Martí-
nez, nomenat Secretari del referit Tribunal per acord
del Consell General del dia 21 de desembre de 1993,
fossin adscrites al Règim General de Funcionaris de
l’Administració i quedessin així esgotades les previ-
sions de la disposició transitòria tercera de la Llei
Qualificada del Tribunal Constitucional.

Referent al tema dels locals de Sindicatura, es va acor-
dar adreçar dues comunicacions, una al Cap de Govern
i una al President del Tribunal Constitucional, infor-
mant-los que al no haver-hi cap acord de cessió defi-
nitiva, la cessió de l’antic edifici de la Sindicatura al
Tribunal Constitucional té caràcter interí i aquest ha de
retornar-se per ús del Consell General, tot demanant al
Sr. Cap de Govern que, tal i com li correspon d’acord
amb la llei, faci les gestions necessàries per trobar uns
nous locals pel referit tribunal.

Pel que fa el Consell d’Europa, després d’examinar la
resolució núm. 94/1 del Consell d’Europa, tramesa pel
Sr. Cap de Govern, es va convenir fer-ne arribar una
còpia als Presidents de Grups Parlamentaris i també
s’acordà demanar un dictamen d’assessorament per
veure si podia comportar cessió de sobirania i, per un
altre costat, per veure quina era la forma més adequada
de tramitació.

Referent al punt sis, es va rebre al Consell d’Adminis-
tració de la CASS a demanda seva, per informar sobre
l’auditoria de la Caixa Andorrana de Seguretat Social al
31 de desembre de 1992 i sobre les propostes que se’n
deriven.

La reunió va consistir en una informació prèvia sense
cap pronunciament al respecte per part de la Comissió,
havent-se posat en evidència que els pronunciaments
es faran en el seu moment per part de la Comissió que
es determini com a competent per entendre en aquesta
matèria i per part de la comissió de seguiment que
eventualment es pugui crear quan la documentació
arribi per la via oficial, és a dir, a través de Govern.

Pel que fa a l’últim punt, la Comissió va acompanyar
al Síndic General en l’acte de presa de possessió del Sr.
Carles Santacreu Coma com a Secretari General del
Consell General.

Paral.lelament amb això, també la Comissió Permanent
ha estat treballant sobre el que li marca el Reglament,
les normes d’incompatibilitats dels Consellers Gene-
rals i al respecte, de moment, no hi ha cap menció a
fer.

Hi ha algun comentari?.

Doncs, s’aixecaria la sessió.”

Són les dotze del migdia.
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